
معافیت کسب و کارهای اینترنتی از مالیات 
ادامه دارد؟

طبق آخرین اظهارات وزیر ارتباطات یکی از بندهایی که ۲ سال 
است در قانون آمده، معافیت مالیاتی کسب و کارهای اینترنتی 
است؛ به گونه ای که کسب و کارهایی که از سکوهای خارجی به 
سکوهای داخلی منتقل شدند، ۲ سال از پرداخت مالیات معاف 
شده اند؛ این قانون سال ۱۴۰۲ اجرا شد و برای بودجه سال جاری 
هم در نظر گرفته شده است.  به گزارش ایسنا، در تعریف کلی، 
مالیات انتقال بخشی از درآمدها یا سود فعالیت های اقتصادی 
که ابزار و امکانات دستیابی به درآمد  جامعه به دولت است، چرا
و سودها را دولت فراهم ساخته  است؛ بنابراین مالیات یک نوع 
هزینه اجتماعی است که با هدف توسعه و ارتقای بخش های 
مختلف کشور و رسیدن به رفاه بیشتر اجتماعی، برای تأمین 
هزینه های عمومی استفاده می شود.   مالیات می تواند به توزیع 
عادلانه منابع و کنترل تورم کمک کند و در نتیجه به بهبود اقتصاد 
کشور و رفاه جامعه منجر شود. بی شک، دولت ها برای پوشش 
هزینه های خود، نیازمند منابع درآمدی بوده و مالیات نیز یکی از 
مهم ترین گزینه های درآمدی دولت است. بنابراین از آن جایی که 
در هر کشوری منابع درآمدی و سرمایه ای مردم شامل پرداخت 
مالیات به حکومت آن کشور می شود؛ معافیت مالیاتی را می توان 
خروج قانونی و به صورت موقت از این پرداخت تعریف کرد که در 
کمان از مردم صورت می گیرد.   راستای سیاست های حمایتی حا
معافیت مالیاتی کسب و کارهای فعال در سکوهای داخلی 
یکی از انواع حمایت های دولت از کسب و کارهای داخلی است؛ 
این موضوع برای اولین بار اواسط پاییز سال ۱۴۰۱ پس از رونمایی 
از آیین نامه حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال، در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ مطرح شد.   در آن زمان درباره جزئیات آن اینگونه 
گفته شد در راستای حمایت از توسعه اقتصاد دیجیتال در کشور و 
تشویق کسب و کارهای اینترنتی به استفاده از سکوهای داخلی تا 
پایان سال ۱۴۰۲ کسب  و کارهای حقیقی فعال در سکوهای داخلی 
مورد تایید وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که فاقد پرونده 
مالیاتی هستند، به صورت پلکانی تا سقف مقرر در ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم مشمول مالیات با نرخ صفر بوده و جرائم 
سال های قبل ناشی از عدم تسلیم اظهارنامه شامل بخشودگی 
می شود.   البته به دلیل اهمیت این موضوع بار دیگر در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ به معافیت مالیاتی اشاره و بخش هایی به آن 
اختصاص یافته است. براساس لایحه بودجه امسال گفته شده 
که در راستای حمایت از توسعه اقتصاد رقومی )دیجیتال( در 
کشور و تشویق کسب  و کارهای اینترنتی به استفاده از سکوهای 
کارهای اشخاص  کسب  و  داخلی، تا پایان سال ۱۴۰۲ درآمد 
حقیقی در سکو )پلتفرم(های داخلی مورد تائید وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات که تا پایان سال ۱۴۰۱، فاقد پرونده مالیاتی 
بوده اند، مشمول نرخ صفر مالیاتی می شود.   در این راستا اخیرا 
ع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - در گفت وگو  عیسی زار
با یک رسانه درباره معافیت مالیاتی کسب  و کارهای حاضر در 
پیام رسان های داخلی اظهار کرده است که می توان گفت زمینه 
لازم برای فعالیت کسب و کارها و سکوهای داخلی بیش از گذشته 
فراهم شده و دولت در سال گذشته آئین نامه ای را تصویب کرد 
که بر اساس آن و در حمایت از کسب و کارهای اقتصاد سکوهای 
دیجیتال، یک بسته حمایتی تعریف کرد که بندهایی از آن اجرا 
شده و بقیه بندها در حال پیگیری است.   وی افزود: یکی از 
بندهایی که دو سال است در قانون آمده معافیت مالیاتی این 
کسب و کارهاست، به گونه ای که کسانی که کسب و کار خود را از 
سکوهای خارجی به سکوهای داخلی منتقل کنند، دو سال از 

پرداخت مالیات معاف شدند.   

آفریقا، هدف ویژه صادراتی
 نفت سپاهان

دکتر فرهاد امین دهقان، مدیرعامل شرکت نفت سپاهان در 
کسپو گفت: در سال گذشته با رسیدن این  حاشیه نمایشگاه ایران ا
کثر ظرفیت تولید، بیش از ۷۶۰ هزار تن انواع روانکار  شرکت به حدا
صنعتی در این شرکت تولید و افزون بر ۵۰۰ هزار تن آن، راهی بازارهای 
صادراتی شد که ۴۰۰ میلیون دلار ارزآوری برای کشور به همراه داشت 
و خوشبختانه صددرصد ارزها وارد سامانه ارزی کشور شد.  به گفته 
وی، با توجه به ظرفیت های صادراتی، این شرکت در همکاری 
کیفیت محصولات  گروه های دانش بنیان درصدد افزایش  با 
تولیدی و تولید محصولات خاص در جهت دریافت معتبرترین 
گواهی نامه های استاندارد برای مقاصد صادراتی است.  مدیرعامل 
شرکت نفت سپاهان، از قاره آفریقا به عنوان هدف ویژه صادراتی این 
کشور نام برد و افزود: به دلیل دسترسی آسان در شرایط حاضر به 
کسپو، به دنبال رایزنی و  بازارهای آفریقا، با حضور در نمایشگاه ایران ا
دریافت داده های مرتبط با خودروهای رایج در کشورهای آفریقایی 
برای تولید و صادرات محصولات مورد نیاز این بازارها هستیم.  
کنون به ۱۱  وی افزود: محصولات روانکار شرکت نفت سپاهان تا
کشور شامل هند، چین، کشورهای آذری زبان و برخی کشورهای 
آفریقایی، عرضه شده  و با استقبال خوبی روبه رو شده است.  فرهاد 
امین دهقان به عرضه محصول روغن موتور مگلوب این شرکت 
به کشور امارات متحده عربی اشاره کرد و گفت: این محصول که با 
برخورداری از استاندارد روز اروپا برای خودروهای لوکس طراحی و 
تولید شده است، حضور نسبتا موفقی در این بازار داشت و تلاش 
داریم امسال حضور خود را با قدرت بیشتری در این بازار ادامه دهیم.  
وی، از تولید روغن موتور سفارشی در این شرکت خبر داد و گفت: 
کنون روغن موتور ویژه موتور  در قرارداد با شرکت ایران خودرو، هم ا
مورد نظر را تولید و به این خودروساز عرضه می کنیم.  مدیرعامل 
شرکت نفت سپاهان با اشاره به ۱۵ برنامه در طرح توسعه شرکت، 
از تولید محصول گریس کلسیم برای نخستین بار در این شرکت 
خبر داد و افزود: ۹ محصول جدید در برنامه تولید این شرکت در 
دستورکار است که سه مورد آن ویژه خودروهای سنگین و دیزل 
است.  دکتر فرهاد امین دهقان با اشاره به ۳ برنامه اصلی شرکت 
کنون با  نفت سپاهان خاطرنشان کرد: پروژه F. R. W شرکت هم ا
۹۰ درصد پیشرفت با هدف افزایش کیفیت محصولات، امسال به 
بهره برداری می رسد.  وی افزود: پروژه دوم TDAE تولید محصول 
Green RPOضمن برخورداری از قابلیت ویژه صادراتی، کشور را از 
واردات این محصول بی نیاز می کند.   به گفته  وی، توسعه بازار عرضه 
مویرگی محصولات در شرکت کیمیا اسپیدی، سومین برنامه شرکت 
برای امسال است که در صدد افزایش نمایندگی های توزیع مستقیم 
محصولات شرکت در سطح کشور هستیم.  امین دهقان، در پایان 
این نشست، به همکاری میان تولیدکنندگان اصلی روغن موتور در 
کید کرد: این همکاری، ضمن کمک به ثبات نسبی  کشور اشاره و تا

بازار داخلی، در تأمین مواد اولیه نیز مؤثر بوده است. 

آرمان ملی -صدیقه بهزادپور: کارشناسان بر این باور 
هستند؛ زمزمه های گاه و بیگاه افزایش قیمت بنزین به 
مرحله عمل رسیده است و به نظر می رسد دولت بعد 
از اظهارنظرات فراوان مبنی بر کمبود بنزین و ضرورت 
واردات و ترویج فرهنگ صحیح مصرف بنزین و... به 
تدریج بر افزایش قیمت بنزین مصمم شده است، اما از 
سوی دیگر تجربه تنش ها پیرامون افزایش قیمت بنزین 
در دولت روحانی کمی پای تصمیم دولتمردان را سست 
کرده است تا در افزایش قیمت ها مردد بوده باشند. این 
امر به ویژه با توجه به اجرای طرح های مالیاتی که باعث 
افزایش نارضایتی ها در بین مردم شده است، دولت 
را نگران از وکنش های سیاسی - اجتماعی به افزایش 
قیمت ها کرده است، اما به نظر می رسد تکذیبیه های 
بی پایان خبر افزایش قیمت بنزین و تکذیبیه فوری آن به 
تدریج رنگ باخته است تا جایی که اعتماد به توانایی 
دولت برای مدیریت اقتصاد کاهش یافته است. از این 
رو با محمود خاقانی، مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای 
میانه وزارت نفت به گفت وگو پرداخته ایم که در ادامه 

می خوانید. 

    به نظر می رسد دولت در تامین درآمدهای نفتی خود 
دچار چالش شده است که این دغدغه ها با احتمال پیروزی 
ترامپ در انتخابات افزایش نیز یافته است. تامین بنزین یکی 
از چالش هایی به شمار می آید که باوجود ضرورت افزایش 
قیمت آن بعد از سال ها، دولت را به دلایل سیاسی -اجتماعی 
و... مردد ساخته است. دلیل این سرگردانی و اظهارات ضد و 

نقیض و تکذیبیه ها چیست؟
فقدان برنامه مناسب برای انرژی کشور را دچار سردرگمی 
کرده است، به عنون مثال؛ رئیس سازمان انرژی هسته ای اعلام 
کرده است؛ قصد ساختن نیروگاه هسته ای داریم که البته نیاز به 
میلیاردها دلار سرمایه دارد! این بی برنامگی در برنامه توسعه هفتم 
هم مشهود است؛ برنامه هفتم، برنامه پرابهامی تلقی می شود تا 
جایی که حتی قانونگذاران نیز نمی دانند چه اتفاقی خواهد افتاد؟ 
همه ما می دانیم که بخش خصوصی در ایران به آن معنایی که 
تعریف شده است وجود خارجی ندارد، ما در واقع بیشتر با ایجاد 
بخش خصولتی آن هم در حد و اندازه بسیار کوچک خو گرفته ایم 
که در جوار سازمان های دولتی مشغول به کار هستند، اما به نظر 
کم بر جامعه، قادر به تدوین  می رسد که دولت با توجه به شرایط حا
برنامه بلندمدت نیست و در حقیقت به اموری می پردازد که فقط 
جلوی چشمانش قرار دارد که بدون کارشناسی صحیح موانع و 
چالش های احتمالی آن، امکان شکست و تحمیل ضرر و زیان مالی 
آن بسیار است. از جمله این موارد می توان به سرگردانی که دولت 
در خصوص بنزین اشاره کرد، یک روز اعلام می شود سهمیه کارت 
سوخت کاهش می یابد، روز دیگر از جمع آوری کارت های سوخت 
در جایگاه ها سخن گفته می شود یا از طرح یارانه بنزین برای همه 
صحبت می شود که البته پیش بینی می شود این اظهارنظرهای 
متفاوت احتمالا به افزایش قیمت بنزین منتهی می شود و در 
مجموع به نظر می رسد دولت با فضاسازی برای کمبود بنزین 

سعی دارد که برای گران کردن بنزین بسترسازی کند. 

    به نظر می رسد اختلاف نظرهایی در خصوص افزایش 
قیمت بنزین در کشور وجود دارد. این در حالی است که به 
نظر می رسد دولت همراه ترین مجلس را در جوار خود دارد، 
اما درباره افزایش قیمت بنزین اظهارات مختلفی از سوی 
نمایندگان صورت می گیرد که معلوم نیست چقدر با واقعیت 
تطابق دارد؟ پیش بینی شما درباره احتمال افزایش قیمت 

بنزین و تبعات آن چیست؟
گرفتن از حمایت  دولت سیزدهم در حال حاضر با بهره 
، تمام قوانینی که در مجلس یازدهم تصویب و اجرا  قوای دیگر
می شود به نفع خود برگردانده است، به عنوان نمونه رویه 
مالیات ستانی از بسیاری از امور که تولید را هدف قرار داده 
است که کاملا در راستای منافع دولت است و مردم نیز به دلیل 
گرانی ها هر روز بیش از روز گذشته فقیرتر می شوند، حال در نظر 
بگیرید که افزایش قیمت بنزین که همواره بر همه بازارها و کالاها 
و خدمات تاثیر فوری داشته است، چه تبعاتی به دنبال خواهد 
داشت؟ در حقیقت زمزمه افزایش قیمت بنزین هم خود باعث 
افزایش کرایه حمل و نقل و... شده است و بدیهی است افزایش 
قیمت بنزین باعث ایجاد آشفتگی در بازارهای دیگر خواهد 
شد که قطعاً خوشایند هیچکس نیست، اما با توجه به شواهد 
اینطور که معلوم است؛ بنزین را دولت گران خواهد کرد، هرچند 
اقدامی مناسب نیست و احتمالاً با مشکلاتی روبه رو خواهد 
شد که به زعم دولت خوشایند نیست، اما بدیهی است این 
نارضایتی ها ناشی از وجود مشکلات اقتصادی است که در 
کمیت نیست بلکه به دلیل فشارهای  تضاد با میهن دوستی و حا

اقتصادی و سختی معیشت است. 

   راهکار شما برای بهینه سازی برنامه ها در حوزه »انرژی« 
در کشور چیست؟ 

بهترین راه حل در مرحله نخست تعریف برنامه ای مطلوب در 
سطح کلان است و در گام بعد به بررسی و بازبینی عملکرد خود 
بپردازد. به عنون مثال؛ اخیراً سهام برخی از پالایشگاه ها را به 
گذار شده که خبر آن در بحبوحه گرانی ارز  افراد حقیقی پولدار وا
و طلا و سکه و تنش های فی مابین ایران و اسرائیل و.... گم شد، 
اما قطعاً این فرآیند باعث افزایش تورم می شود، از این رو بسیار 
، خواستار  مناسب است با ایجاد یک موج مطالبه گری در کشور
بررسی رویکردها و قراردادهایی که با ابهاماتی همراه است شویم 
تا با ایجاد شفافیت در آنها محلی برای توجیه برای انجام فسادها 
احتمالی در بخش های مختلف اعم از انرژی، صنعت و... نباشد 

و پلیس و قوه قضائیه نیز در این رابطه پیگیر باشند. 

   روند افزاش قیمت بنزین در کشور همگام با دیگر اقلام و 
خدمات انجام نشده است و از این رو بسیاری از کارشناسان 
معتقدند چنانچه افزایش قیمت بنزین مانند دیگر کالاها 
به تدریج صورت می گرفت دیگر شاهد این انباشت انتظار 
افزایش قیمت و احتمالاً تاثیرات بد آن نبودیم، آیا به نظر 
شما افزایش قیمت بنزین در زمان حال بهتر از این نیست 
گهان با افزایش قیمت انفجاری و پیامدهای بدتر آن  که به نا

مواجه شویم؟ 
در یک محاسبه و ارزیابی ساده می بینیم که حدود ۲۵ میلیون 
خودرو در کشور با وجود 8۵ میلیون نفر جمعیت موجود است 
که البته بسیاری یا خودرو ندارند یا خودرو وسیله ارتزاق خانواده 
محسوب می شود، اما در مجموع مالکان خودرو از یارانه نهفته 
در بنزین بهره مند می شوند که البته تاثیر آن برای گروه های 
مختلف متفاوت است. حال دولت چنانچه کیفیت خودروهای 
تولید داخل را بهبود بخشد یا تمرکز بیشتری برای واردات 
خودروهای برقی بگذارد می توانیم اندکی از دغدغه بنزین و 
قیمت آن و واردات بنزین و... رهایی یابیم. البته دولت هر از 
چندگاهی اقدام به ارائه راه حل هایی به منظور بهبود شرایط در 
این زمینه می کند که البته کامل نیست، به عنوان مثال می توان 
به واردات خودروی برقی اشاره کرد که هنور زیرساخت خوبی 
برای آن فراهم نشده است، یا در توجیه کمبود بنزین، به تلاش 
برای کاهش استفاده از خودروهای شخصی متعدد بسنده 
می کند تا به ناچار از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده کنند، 
البته به نظر می رسد تمام این اقدامات برنامه ریزی هایی برای 
ضروری جلوه دادن گران کردن بنزین باشد که گویا راه چاره ای 

جز آن نیافته اند.

   چرا مشکلات در صنعت نفت و بنزین برای ایران از قدیم 
به عنوان یکی از چالش های اصلی وجود داشته است در 
حالی که ایران از منابع طبیعی بسیاری در این بخش بهره مند 

است، ولی به شکل بهینه از آن استفاده نمی شود؟
کتاب شفافی درباره صادرات  در حال حاضر حساب و 
که البته به گفته  گاز و... وجود ندارد،  فرآورده های نفتی، 
کارشناسان دلیل اصلی تلاش برای مخفی نگه  مدیران و 
داشتن کانال های مخفی صادرات نفت است، اما با وجود این 
مشکلات، به گفته برخی از مقامات ایران در حال صادرات 
روزانه ۳ و نیم میلیون بشکه نفت صادر می کند که البته بدون 
درنظر گرفتن تخفیفات به خریداران، رویکرد خوبی محسوب 
از تحریم ها  گفته مسئولان شرایط به قبل  که به  می شود 
بازگشته است، حال سوال این است با توجه به اظهارنظر 
خود مقامات مبنی بر فروش نفت و محصولات نفتی بیشتر در 
مقایسه با قبل، درآمدهای حاصل از آن کجا هزینه یا ذخیره 

می شود؟ چرا اثری از درآمدهای نفتی بر سر سفره های مردم یا 
پروژه های عمرانی و... نیست؟ وزارت نفت هم پاسخگویی در 
این مورد را برخلاف مسائل امنیتی در شرایط تحریم می داند. 
اما ابهام اصلی در این است که چرا ما باید تحریم باقی بمانیم؟ 
آیا تحریم در شرایط کنونی به نفع ایران است؟ اصرار برخی 
دست های پنهان به ادامه تحریم به این مفهوم نیست که 
لان و کاسبان تحریم اختیار اقتصاد کشور را در  برخی از دلا
اختیار نگرفته اند و منافع کلانی را کسب می کنند؟ پس در 
این میان تکلیف زیرخط فقر قرار گرفتن گروه کثیری از مردم 

چیست؟ 

    آیا به نظر شما می شود با افزایش قیمت تدریجی 
بنزین سوپاپ اطمینانی را برای جلوگیری از خطرات افزایش 

گهانی بنزین و تبعات آن باز کرد؟ نا
قطعاً در نظر گرفتن شرایطی که بتواند از خطرات احتمالی این 
رویداد بکاهد، می تواند تعادلی در این زمینه ایجاد کند، لازم به 
ذکر است من در دولت های هفتم و هشتم افتخار داشتم جزو 
کارشناسانی باشم که موضوع افزایش قیمت بنزین را بر اساس 
برنامه چهارم مطالعه مورد بررسی قرار دادند که بر اساس آن 
مصوب شد افزایش قیمت بنزین به شکل تدریجی صورت گیرد 
و اینکه چه میزان از یارانه های سوخت کاهش یابد و آن یارانه 
حذف شده به بخش های دیگری مانند آموزش و پرورش، حمل 
و نقل عمومی و کشاورزی و... تخصیص یابد، اما در مجلس 
که در حکمرانی فعلی نیز حضور  هفتم برخی از نمایندگانی 
دارند، گفتند که افزایش قیمت تدریجی و مستمر بنزین باعث 
افزایش بسیار تورم می شود و مشکلاتی را ایجاد می کند و در 
نتیجه قیمت بنزین را در رقم 8۰ تومان تثبیت و تصویب کردند 
و قانون برنامه چهارم تصویب شده پیشین را کنار گذاشتند و 
رئیس مجلس وقت به مردم اعلام کرد که این عیدی ماست که 
با آن در ایام عید خوش بگذرانید! حال در سال جاری به جایی 
رسیدیم که دولت کارت های بنزین را از جایگاه های سوخت 
جمع آوری کرد و مردم را سرگردان در این ایام در جایگاه های 
باقی گذاشت، هر چند باز هم بلافاصله تکذیب کرد اما مسابقه 
تازه ای میان شایعات فضای مجازی درباره تصمیم های جدید 
بنزینی و تکذیب های پشت سر هم مسئولان مربوطه به راه 
افتاده است که البته تبدیل به رویکردی عادی شده است 
و در ماه های گذشته به قدری این تکذیبیه ها زیاد بوده که 
حتی کارکرده تکذیبیه هم از بین رفته است. اما کاملاً معلوم 
است که دولت قصد افزایش قیمت بنزین را دارد، هر چند که 
کید می کنند که قیمت بنزین را افزایش نمی دهیم، اما  همواره تا
در نهایت انجام می شود، در هر حال درپیش گرفتن این رویه 
درست نیست و بهتراست با شفاف سازی در باره ضرورت های 
انجام این کار صحبت کنند، قطعاً نتیجه ای خیلی مطلوبتر از 
گهان در صبح یک روز با افزایش قیمت بنزین  این دارد که به نا
آنچنانی مواجه شویم. در پایان باید بگویم؛ دولت سیزدهم و 
مجلس یازدهم باید اولویت های مردم را درنظر گرفته تا ضمن 
تامین نیازهای آنها شاهد گسترش امنیت در کشور باشیم و 
قطعاً شنیدن صدای مخالفانی در این حوزه می تواند از سوی 
دلسوزانی باشد که همسو با بسیاری از مدیران در آرزوی رشد 
و توسعه کشور هستد که دولتمردان موظف هستند در دایره 
مقام و مسئولیت خود به آن بپردازند و مردم و کارشناسان نیز در 
حیطه گروه مطالبه گرانی که به نوعی مسئولان را برگزیده اند، قرار 
داند. قطعاً در این بین مسئولیت رئیس جمهور و تیم همراه از 
همه مهمتر است و باید با همدلی و درنظرگرفتن شرایط یکسان 
برای همگان با افزایش نظارت ها شرایط و زیرساخت مناسب 

برای تحقق شعار سال را فراهم سازند. 
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تحویل ۴ هزار واحد مسکونی 
در شهر پرند

مدیرعامل شهر جدید پرند از آمادگی تحویل 
۴ هزار واحد مسکونی تا تابستان خبر داد و گفت: 
آورده متقاضیان این واحدها حدود ۷۰۰ میلیون 
تومان بوده که میانگین ساخت متری ۱۰ میلیون 
تومان برآورد شده است.  آرش صیادی مدیرعامل 
شهر جدید پرند دیروز در نشست خبری بازدید 
از پیشرفت پروژه های نهضت ملی مسکن پرند، 
گفت: پروژه ساخت واحدهای نهضت ملی پرند 
کنون چهار  از ابتدای سال ۱۴۰۱ آغاز شده که هم ا
هزار واحد مسکن در قالب یک هزار و ۷۰۰ واحد 
نهضت ملی، ۷۰۰ واحد مسکن مهر و تعداد باقی 
مانده از پروژه های مشارکتی آماده افتتاح است.  
صیادی با بیان اینکه این واحدها آماده تحویل 
هستند اما به دلیل عدم تأمین زیرساخت های 
گذاری نیست، افزود:  آب، برق یا فاضلاب قابل وا
پیش بینی می شود تا پایان سال جاری نیز ۵ 
هزار واحد دیگر در این شهر جدید به مرحله 
افتتاح برسد؛ همچنین طبق مصوبه شورای عالی 
مسکن هزینه اجرای تأسیسات زیرساختی آب، 
برق و فاضلاب باید یک سوم توسط وزارت نیرو، 
یک سوم توسط وزارت راه و شهرسازی و یک سوم 
از سوی استانداری ها تأمین شود. وزارت راه از 
طریق منابع صندوق ملی مسکن این تأمین 
مالی را انجام داده است.  وی عنوان کرد: آورده 
متقاضیان این واحدها حدود ۷۰۰ میلیون تومان 
بوده که هزینه ساخت هر مترمربع میانگین ۱۰ 
میلیون تومان است.  این مقام مسئول ادامه داد: 
در اسفندماه سال گذشته ۳۱ هزار و ۵۰۰ واحد 
کیدات  نهضت ملی در دست ساخت بود که با تأ
وزیر راه و شهرسازی با توسعه ظرفیت شهر جدید 
پرند، ۳ هزار واحد دیگر به این رقم اضافه شد که 
این واحدها در مرحله انتخاب سازنده است.  
کنون  مدیرعامل شهر جدید پرند تصریح کرد: هم ا
8۰۰ واحد برای هنرمندان و خبرنگاران معرفی 
شده که وزارت ارشاد در حال ساخت و در مرحله 
بتن ریزی قرار دارد.  صیادی ادامه داد: آنچه که در 
حوزه کاری شرکت پرند است شامل ۳۳ هزار و ۵۰۰ 
واحد نهضت ملی مسکن و یک هزار و ۴۰۰ واحد 
برای مسکن مهر و ۶ هزار و 8۰۰ واحد می شود که با 
حضور مشارکت بخش خصوصی در حال ساخت 
است؛ باید تا پایان دولت سیزدهم ۱۱ هزار و ۲۰۰ 
واحد تحویل متقاضیان شود.  وی افزود: سال 
گذشته در شهر جدید پرند به صورت فشرده ۱۳ 
کنون  هزار واحد مسکونی خالی شناسایی و هم ا
۱۰ هزار واحد به سازمان امور مالیاتی برای اخذ 
مالیات معرفی شده است؛ البته احتمال وجود ۳ 
هزار واحد دیگر خالی از سکنه در این شهر جدید 

وجود دارد.  

اخذ مالیات عادلانه
 از فراریان مالیاتی

عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به 
بیان توضیحاتی درباره ایرادات نظام فعلی مالیات 
ستانی پرداخت و گفت: از فراریان مالیاتی می توان 
گرفت.  محمدرضا  به صورت عادلانه مالیات 
نجفی منش عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
، درباره لایحه مالیات بر  تهران در گفت وگو با مهر
مجموع درآمد گفت: در حال حاضر از ۴۰ درصد 
اقتصاد کشور مالیات اخذ نمی شود که برخی از 
این گروه ها به نهادهای دولتی و برخی ارگان ها 
وابسته هستند.  وی در ادامه بیان کرد: برای 
کم  اینکه یک شرایط سختگیرانه ای در کشور حا
نباشد بایستی از همه فعالیت های اقتصادی در 
کشور مالیات اخذ شود و بین بخش خصوصی و 
دولتی هیچ تفاوتی وجود نداشته باشد.  نجفی 
منش ادامه داد: بخش خصوصی که در حال 
پرداخت مالیات است با بخش دولتی در شرایط 
برابر قرار ندارد. در مرحله اول این معیارهای 

مالیاتی باید برای همه یکسان منظور شود. 
این عضو اتاق بازرگانی در ادامه خاطرنشان کرد: 
در حوزه هایی که حالت رقابتی وجود دارد حتماً 
باید برابری مالیاتی برقرار باشد و این مسأله هم 
با مالیات بر مجموع درآمد در لایحه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم محقق می شود. با این 
شیوه درآمد مالیاتی هم خوبی محقق می شود.  
نجفی منش گفت: اینکه از مجموع درآمد یکجا 
گر  مالیات اخذ شود به شرط رعایت تورم است. ا
تورم در درآمدها لحاظ شود اجرای شیوه مالیات 
بر مجموع درآمد می تواند مؤثر باشد.  این عضو 
اتاق بازرگانی گفت: اجرای مالیات بر مجموع 
درآمد باید منوط به این باشد که درآمد دولت 
از محل مالیات اخذ شود و از سوی دیگر دولت 
هم باید خودش را کوچک کند تا هزینه هایش 
کاهش پیدا کند.  وی با بیان اینکه دولت خودش 
هم برای اجرای این شیوه مالیاتی باید کمک 
کند ادامه داد: حتی دولت نباید متصدی خیلی 
از کارها خودش باشد بلکه باید این وظایف را به 
سایر بخش ها بسپارد، تا این مسأله باعث شود که 
هزینه ها کاهش پیدا کند.  این عضو اتاق بازرگانی 
ایران خاطرنشان کرد: در کشورهای مختلف از 
روش های مختلفی برای اخذ مالیات استفاده 
می شود ولی با توجه به اینکه عمده هزینه های 
دولت از طریق مالیات تأمین می شود بنابراین 
شیوه جدید مالیات ستانی مبتنی اخذ مالیات بر 
مجموع درآمد در لایحه اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم تجربه موفقی داشته و جوابگو است و 
سبب عدالت مالیاتی نیز خواهد شد.  نجفی منش 
توضیح داد: مالیات ستانی باید در کشور همگانی 
شود. متأسفانه در کشور ما برخی از افراد هستند 
که اصلاً مالیات نمی دهند و یا به میزان خیلی کمی 
گر مالیات فقط  این مالیات را پرداخت می کنند. ا
قرار باشد از افراد شناسنامه دار شغلی اخذ شود و 

از سایرین مالیات اخذ نشود. 

اخیراً ســهام برخی از پالایشــگاه ها به افراد 
گذار شــده که خبــر آن در  حقیقی پولــدار وا
بحبوحه گرانی ارز و طلا و سکه و تنش های 
فــی مابیــن ایــران و اســرائیل و.... گــم شــد، 
امــا قطعــاً ایــن فرآینــد باعــث افزایــش تورم 
می شــود، از ایــن رو بســیار مناســب اســت 
 ، بــا ایجــاد  نوعــی مطالبه گــری در کشــور
خواستار بررســی رویکردها و قراردادهایی 
که با ابهاماتی همراه است شویم تا با ایجاد 
شــفافیت در آنها محلــی برای توجیــه برای 
انجــام فســادهای فــراوان در بخش هــای 
مختلف اعم از انــرژی، صنعت و... نباشــد و 
پلیس و قوه قضائیه نیز در این رابطه پیگیر 

و پاسخگو باشند

بــه گفتــه برخــی از مقامــات ایــران در حال 
صــادرات روزانــه 3 و نیــم میلیــون بشــکه 
نفت صــادر می کنــد که البتــه بــدون درنظر 
گرفتــن تخفیفــات بــه خریــداران، رویکــرد 
خوبــی محســوب می شــود کــه بــه گفتــه 
یم هــا  مســئولان شــرایط بــه قبــل از تحر
گشــته اســت، حال ســوال این اســت با  باز
توجه بــه اظهارنظر خــود مقامــات مبنی بر 
فــروش نفــت و محصــولات نفتی بیشــتر در 
مقایســه با قبــل، درآمدهای حاصــل از آن 
کجــا هزینه یــا ذخیره می شــود؟ چــرا اثری از 
درآمدهای نفتی بر سر ســفره های مردم یا 

پروژه های عمرانی و... نیست؟

ح کرد:  مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت در گفت وگو با »آرمان ملی« مطر

سیاست بنزینی یا بنزین سیاست زده سیاست بنزینی یا بنزین سیاست زده 

رقابت نخ نما شده شایعات و 

تکذیبیه های بنزینی

سردرگمی در 
تصمیم گیری های حوزه انرژی


